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Szimpozion 
a Symposionról 

• Munkatársunktól 
Ma este 8 órakor a Grand 

Caféban (Deák F. u. 18.) a 
legendás Új Symposion fo-
lyóirat két utódlapjának, az 
Ex Sympos ionnak és a 
Symposionnak a szerkesztői 
mutatkoznak be. Vendégek: 
Bozsik Péter, Balázs Attila, 
Ladányi István, i f j . Virág 
Gábor és Horváth György. 
Az est moderátora: Szincsok 
György újságíró. 

Diabetesz-
találkozó 

Mórahalmon 

• Tudósítónktól 
A mórahalmi Diabetesz 

Egyesület ma délután 1 órá-
tól előadásokkal, fórummal 
egybekötött találkozót ren-
dez a közösségi házban. A 
diabetesz világnap alkalmá-
ból szervezett rendezvényen 
gyógyszerek, orvosi műsze-
rek és diátás termékek be-
mutatójával, valamint vércu-
korméréssel is várják az ér-
deklődőket. 

Lebukott 
tolvajok 
Bicikl i tolvaj-bandák 

buknak le időnként, és 
sikerül is begyűjteni tő-
lük a lopott kerékpáro-
kat, illetve azok egy ré-
szét. Most öt olyan jár-
műről kaptunk értesí-
tést , m e l y e k t o l v a j a i 
ugyan már megvannak, 
de a sértett, azaz a tu-
lajdonos még hiányzik. 
Ime a lista: 

Keresik egy női vázas, a 
vázon Milano feliratú, vi-
lágoszöld színű, 3 sebes-
séges agyváltós, első patkó-
fékes kerékpár , valamint 
egy k é k - f e h é r sz ínű , öt-
sebességes Sach Huret vál-
tós , f é r f i v á z a s Schwinn 
Csepel Metró feliratú kerék-
pár t u l a jdonosá t . Utóbbi 
kettő 1996 október végén, 
vagy november elején tűnt 
el. 

Szintén várják egy idén 
júniusban, vagy júl iusban 
ellopott, női vázas, bordó, 
15 sebességes, Van Schot-
hors felnikkel ellátott MTB 
versenykerékpár gazdáját. 

Egy nagyon értékes, fér-
fivázas MTB versenykerék-
pár is gazdátlan. Eredeti szí-
ne ezüst-szürke, s 21 sebes-
séges Grift Shift (kormány-
markolat-)váltóval, alumíni-
um fékkarokkal , valamint 
Shimanó Alvió váltóval el-
látott bicikli ez, melyet idén 
júniusban, júliusban, vagy 
augusztusban „lovasítottak 
meg". 

S keresik még egy 18 se-
bességes, lila-fekete sztnű, 
mintás, egyszerű felső kor-
mányvál tóval rende lkező 
MTB versenykerékpár tulaj-
donosát is. 

Aki a leírások alapján rá-
ismer biciklijére, érdeklőd-
jön az újszegedi rendőrőr-
sön Szili István zászlósnál 
személyesen, vagy a 477-
577/16-87-es számon. 

Egyúttal javasoljuk vala-
mennyi meglopottnak, hogy 
tegyen feljelentést, ugyanis 
- mint a fentiek mutatják -
előkerülhet a kerékpár. 

A. L. 

I Egyetemfejlesztés közben: rektorválasztás 

Csirik János újra indul 
A D é l m a g y a r o r s z á g 

információja szerint dr. 
Csirik János egyetemi ta-
nár ismét pályázik a JA-
TE rektori tisztségére. A 
jelenlegi rektor, dr. Mé-
száros Rezsó megbízatá-
sa 1997 júniusában jár 
le; a pályázat várhatóan 
ez év végén jelenik meg 
a Művelődési Közlöny-
ben. Kérdésünkre Csirik 
professzor megindokolta 
- egyelőre egyetemi kö-
rökben sem közismert -
döntését: olyan hordere-
jű átalakulás vár a felső-
oktatásra, amelyben ko-
rábbi egyetemi vezető-
ként (1992-94-ben volt 
rektor), valamint a kul-
tuszminisztérium volt ál-
lamtitkárhelyetteseként 
szerzett tapasztalatait 
kamatoztatva szeretne 
részt vállalni. 

9 Megosztotta már vala-
kivel az egyetemen, hogy 
milyen elhatározásra ju-
tott? 
- Néhányan tudják, hogy 

amennyiben előre nem látha-
tó fontos fejlemény nem kö-
vetkezik be, pályázni fogok. 

9 Ön lemondott államtit-
kárhelyettesi posztjáról, 
elhagyta Fodor Gábor 
minisztériumát és vissza-
jött a JATE Számítástu-
dományi Tanszékére. Az 
egyetempolitika szem-
pontjából fontos megbí-
zatásokat kapott, ame-
lyekben egyeteme javára 
is kamatoztatta a tájéko-
zottságát, az információ-
it. A rektorságért folyta-
tott verseny nem rontja el 

„Jó esélyt látok a világbanki pénzre" 
(Fotó: Schmidt Andrea) 

ezt az ideálisnak tetsző 
helyzetet? 
- Nem hiszem, a tájéko-

zottságomat, az információi-
mat a pályázat beadása nem 
fogja csökkenteni. 

9 Tagja annak a négyta-
gú országos operatív bi-
zottságnak, amely össze-
hangolja a felsőoktatás 
átalakítására kilátásba 
helyezett világbanki köl-
csön megszerzésének elő-
munkálatait. Milyenek az 
esélyek? 
- Ahogy én látom, nagyon 

jók. Rendkívül intenzív az 
előkészítő munka - körülbe-

lül 10 hónapja tárgyalunk a 
Világbank szakértőivel. 

9 Mennyi pénzről van 
szó? 
- Ötven és 150 millió dol-

lár közötti összegről - az el-
ső lépésben 50 millióról. A 
pénz mellett, amely termé-
szetesen nagyon fontos a 
magyar felsőoktatás átalaku-
lásához, véleményem szerint 
igen lényeges az a körül-
mény is, hogy a Világbank 
számára készült és készülő 
dokumentumok, szakértői 
anyagok hasznosak az egye-
temek számára is. A köl-
csönfe lvé te l e lőkész í tése 

kapcsán arra kényszerülnek 
az intézmények, hogy kö-
zéptávú terveket készítse-
nek. A bank annak a megfo-
galmazását kéri, hogy a kö-
zeljövőben mit akarnak csi-
nálni, merre akarnak halad-
ni, melyek a reális fejlesztési 
i rányok. Kéri továbbá a 
Pénzügyminisztériumot és a 
kultusztárcát, hogy közösen 
készítsenek egy szándéknyi-
latkozatot: milyen utat kíván 
követni a kormány a közép-
távú tervek legfontosabb ok-
tatáspolitikai és gazdálkodá-
si elképzelései terén. 

9 Magyarán: a kölcsön-
nek feltétele a kormány-
garancia is? Hogy kor-
mányzati felelősség is le-
gyen a fejlesztések meg-
valósulása? 
- Ez a szándéknyilatkozat 

mindenképpen a felsőoktatá-
si folyamatok bizonyos ki-
számíthatóságát, tervezhető-
ségét jelenti. Arról van szó, 
hogy a világbanki kölcsön-
nel esélye lesz a magyar fel-
sőoktatásnak az átalakulásra, 
arra, hogy korszerű és élet-
képes lehessen. Ez olyan 
hordejerű változásokat és 
olyan jövőt formáló, egy-
szersmind érdekes munkát 
jelent, amelyben résztvenni 
- vonzó kihívás. Őszintén 
szólva ezért döntöttem úgy, 
hogy megpályázom a rektor-
ságot. És arra is gondoltam, 
hogy eddigi szerzett tapasz-
talataimat, meg a jelenlegi, 
felsőoktatás-politikai dönté-
selőkészítő fórumokon szer-
zett információimat rektor-
ként a szegedi felsőoktatás 
javára tudnám használni. 

S. E. 

Kiállítás a Sajtóházban 
• Munkatársunktól 

A Tömörkény Is tván 
Gimnáz ium és Művészet i 
Szakközépiskola harmad- és 
negyedéves, valamint egy-
kor volt tanulóinak alkotá-
saiból holnap este 6 órakor 
nyílik kiállítás a Saj tóház 
Stefánia-klubjában. Az ér-

deklődők számtalan fest-
ményben, grafikában, szo-
borban, kisplasztikában, ke-
rámiában, gobelinben és ér-
mében gyönyörködhetnek 
majd a kiállítás helyszínén. 
A „tömörkériyes" diákok tár-
latát Szalay István, a város 
polgármestere nyitja meg. 

• Márkával kínálták a határőrt 

Ckrysler a földúton 
Kiskunhalasi Határőr 

Igazgatóság á lta l fel-
ügyelt déli határszaka-
szon eseménydúsán telt 
az elmúlt hét. Főként az 
autócsempészek okoztak 
fejtörést a járőröknek, 
akik viszont - az ered-
mények ezt igazolják -
résen voltak, sót még a 
vesztegetés csábítására, 
a felkínált 340 márkára 
is nemet mondtak. 

A bácsalmási kirendeltség 
járőre Madaras külterületén 
arra lett figyelmes, hogy ké-
sői órán egy autó fényszórója 
pásztázza a terepet. A határőr 
zseblámpájával igyekezett 
megálljt parancsolni a föld-
úton közeledő j á rműnek , 
amely le is cövekelt mellette. 
A kocsi ajtajának zátján sérü-
lések sorakoztak. Az ellenőr-
zéskor kiderült, hogy az au-
tóban utazó két jugoszláv, S. 
B. és M. V., honfitársa meg-
bízásából akarta átjuttatni a 
határon a lopott, hamis rend-
számmal ellátott gépkocsit. 

A bácsalmási járőr kollé-
gája a határ közelében egy 
unatkozó Chryslert lelt. A 4,5 
milliót érő autót osztrák ál-
lampolgártól lopták el Buda-
pesten, ám arra nem derült 

fény, hogy ki volt a tolvaj, és 
miért hagyta magára a jár-
gányt. A boszniai háborút is 
megjárt jugoszláv férfi akadt 
fenn a röszkei határátkelő el-
lenőrzési rostáján. Ford típu-
sú autóját alaposan átvizsgál-
ták, benne egy tárnyi, 30 da-
rab 7,62-es géppisztolyba va-
ló lőszert találtak. A kérdőre 
vont S. M. nem tudott sem 
engedéllyel, sem elfogadható 
magyarázattal szolgálni, ami-
kor a határőrök kíváncsis-
kodtak. 

Szintén Röszkén történt a 
következő: honfitársunk kilé-
pésre jelentkezett Mercedes 
300 E-s autójával. A kocsit 
megcsodálták az útlevélkeze-
lők, majd ellenőrizték adata-
it. A 3,5 milliós járművet kö-
rözte a rendőrség. Meglett. 

Ugyancsak Mercedes-szel 
érkezett Tompára két albán 
nemzetiségű jugoszláv férfi. 
A dokumentumok ellenőrzé-
se során egyértelművé vált, 
hogy a jármű forgalmi en-
gedélye hamis. A lebukottak 
úgy igyekeztek kibújni szo-
rult helyzetükből, hogy 340 
német márkával „megkínál-
ták" a határőrt, aki - mint a 
melléklet ábra is mutatja -
nem fogadta el. 

V. F. S. 

• A Fodor, az átjárható iskola 

„Nem képiünk munkanélkülieket" 

Összesen 60 gyerek gyakorolhat az ország legmodernebb húsipari tanműhelyében. (Fotó: Karnok Csaba) 

November 28-án ün-
nepli fennállásának 40. 
évfordulóját a szegedi 
Fodor József Gimnázium, 
Élelmiszeripari Szakkö-
zépiskola és Szakmun-
kásképző Intézet. Ami-
kor 1956-ban Mars téri 
székhellyel létrehozták 
az „élelmiszeriparit", a 
Dél-Alföld egyetlen ilyen 
jellegű tanintézete szüle-
tett meg. Mai helyén, a 
Pick-kel szembeni hatal-
mas területen - ahová 
cél i rányosan építették 
1978-ban - a 90-es évek 
iskolakomplexumaként 
működik: gimnáziumi, 
s z a k k ö z é p i s k o l a i és 
szakmunkásképző osztá-
lyokkal. 

Munkatársunk a speciális 
képzésről Szabó Gézáné 
igazgatóval beszélgetett. 

9 A Fodort újabban „át-
járható" iskolaként emle-
getik, és úgy tűnik, ezzel 
messze megelőzi korát. 
Hogy alakult ki a sokféle, 
kerítésen belül választha-
tó képzés? 
- A megyében a mi isko-

lánk az egyedüli , amelyik 
egy épületben háromfé le 
képzési lehetőséget nyújt a 
diákoknak. Az átjárhatóság 
értelmében az a diák, aki pél-
dául 14 évesen rosszul dön-
tött, és a szakmunkásképzőt 
választotta, bátran átjelent-
kezhet a szakközépiskolába. 
Vagy: amennyiben a gimna-
zista nem tud megfelelni a 
követelményeknek, maradhat 
nálunk, csak másik, szakmá-
ra képző osztályba kerül. Ez-
zel a megoldással megóvjuk 
a gyerekeket az iskolaváltás 
okozta stressztől. 

9 A szakképzés mennyire 
felel meg a mai kor köve-
telményeinek? 

- Amikor 1989-ben még 
éppen csak fölvete t ték a 
szakemberek, hogy praktikus 
lenne a szakképzést 16 éves 
korban elkezdeni, mi már 
gondolkodtunk egy hasonló 

elveken alapuló tanterven. 
Azt dolgoztuk ki, hogy a kö-
zépiskolában az élső két év 
az alapozó, általános jellegű 
képzésé legyen, amelyre föl-
épülhet a szakképzés. Ké-

sőbb a NAT ugyanezeket az 
elvárásokat fejtette ki, azzal a 
módosítással, hogy az általá-
nos iskola 10. évéig tolta ki a 
határt. Korábbi elveinket kü-
lönben mára továbbfejlesztet-

tük: szeptembertől két osz-
tályban négyéves szakmun-
kásképzés indul, kettőben pe-
dig még a hagyományos há-
roméves, azért, hogy fokoza-
tosan térhessünk át az új 
rendszerre. 

9 Milyen esélyekkel in-
dulnak a munkaerőpia-
con az itt végzett diákok? 
- Nem képzünk munka-

nélkülieket. A megye élelmi-
szeripari cégeinél szinte ki-
vétel nélkül el tudnak helyez-
kedni a tanulóink. A rend-
szerváltás előtt a Pick volt a 
legnagyobb „felvevőnk", ma 
inkább bázisüzem, ahol a 
nagyüzemi termelésben való 
jártasságot lehet megszerez-
ni. Új lehetőség a gimnazis-
ták számára, hogy érettségi 
után, ötödévre nálunk marad-
hatnak és élelmiszeripari la-
boráns szakmát tanulhatnak, 

amely az új élelmiszer-ipari 
törvény miatt keresett szak-
mává vált. 

9 A Pick támogatja-e az 
iskolát? 
- Egyik legnagyobb támo-

gatónk a Pick Szeged Rt., 
amely a szakképzési hozzájá-
rulásból segíti a Fodor mun-
káját. De még fel tudnék so-
rolni legalább 19 élelmiszer-
ipari céget, amelyek nélkül 
nehezen maradhatnánk tal-
pon. November 28-án avat-
juk két, újonnan elkészült 
tanműhelyünket: közülük a 
húsiparit a Pick 17 millió fo-
rinttal támogatta. A két beru-
házás összesen 123 millió fo-
rintba került. A húsfeldolgo-
zó tanműhely mindenféle el-
várásnak eleget tesz, hasonló 
felszereltségű legközelebb 
Dániában található. 

9 Az eddigiekből már ki-
derülhetett, hogy ön a Fo-
dor József középiskola 
igazgatójaként elsősorban 
az intézmény sokoldalú-
ságára, az átjárhatóságra 
büszke. Milyen gondjaik 
vannak? 
- A tárgyi feltételek sze-

rencsére adottak. A baj in-
kább az, hogy a kol légák 
munkáját nem tudjuk kellő-
képpen , anyag iakban is 
megbecsü ln i . A Fodor 
ugyanis nem elit gimnázium, 
itt a tanároknak sokkal töb-
bet kell foglalkozniuk a gye-
rekekkel, mint másutt. Ala-
kí t ják, nevelik, formál ják 
őket. 

Fekete Klára 

Sorozatunk a Soros Ala-
pítvány megyei napilapok-
nak szóló meghívásos pályá-
zatára készült. Közös cé-
lunk, hogy segítsük a szülő-
ket és a nyolcadikos diáko-
kat az iskolaválasztásban, a 
középiskolákat pedig a be-
mutatkozásban. 

Tudnivalók a középiskoláról 
• DM-információ 

A diákok száma 670, az 
osztályoké 27. A Fodorban 
53 tanár, 6 óraadó, 7 kollé-
giumi nevelőtanár tanít és 
50 fős technikai állomány 
segíti az oktatómunkát. Jö-
vőre 2 húsfeldolgozó, 1,5 
sütő- és 0,5 tejipari szak-
mára képző osztály indul, 
összesen 120 gyerekkel. A 
szakközépiskolában -
amely 5 éves képzést nyújt 
- egy húsfeldolgozó techni-

kus (30), a gimnáziumban 
egy általános tantervű osz-
tály (30) indul. Megfelelő 
számú érdeklődő esetén 
folytatódik az élelmiszer-
ipari gépész képzés is. 

Oktatott nyelvek: angol, 
német, francia, orosz. 

Délutáni foglalkozások: 
felzárkóztató korrepetálás, 
szakmai gyakorlatok, szá-
mítástechnikai-, angol szín-
játszó- és fotószakkör, va-
lamint diáksportkör. Az is-

kola 1992. óta szoros kap-
csolatokat tart fenn az ang-
liai Manchester Grammer 
Schcool-lal, ahonnan min-
den évben nyelvi asszisz-
tensként egy egyetemista 
diák érkezik a Fodorba, 
hogy segítse az angol nyelvok-
tatást. 

Idén a Rotary Klub 
anyagi támogatásával sike-
rült csak megoldani az an-
gol diák szegedi tartózko-
dását. 


